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شــرق: در میانه تعطیلات نوروزی قرار بر این شــد که آموزش ها 
حضوری شود. بعد از دو ســال خانه نشینی دانش آموزان نگرانی 
برای بی ســوادی و کم ســوادی نســلی که در کرونا پا به مدرسه 
گذاشته بودند سبب شد آموزش حضوری اجباری شود؛ آن هم دو 
ماه مانده به پایان ســال تحصیلی. نه مــدارس آماده این میزبانی 
بودند و نه خانواده ها و دانش آمــوزان آمادگی آموزش حضوری 
را داشتند و افزایش آمار مبتلایان به کرونا و خبرهایی از آغاز موج 
هفتم کرونا هم بر نگرانی آنها می افزود. بسیاری از خانواده ها تن 
بــه این حضور بخش نامه ای ندادند و خلوتی مدارس و خیابان ها 
هم سندی بود بر مقاومت در برابر این حضور دستوری. تأکید شده 
بود اگر به مصوبه ســتاد کرونا بی توجهی شود با مدارس برخورد 
می شــود. برخــی از خانواده ها اما مقاومتــی در برابر بخش نامه 
حضوری شــدن آموزش در مدارس نداشــتند، اما مدارس آمادگی 
خدمات رسانی به دانش آموزان را نداشتند؛ از جمله نبود سرویس 
مدارس. بسیاری از مدارس مسئولیت سرویس مدارس را بر عهده 
نگرفته و تنها به معرفی پیمانکاران قدیمی خود بسنده می کردند. 
سامانه ای که در سال های گذشته برای ثبت نام پیش بینی شده بود 
و نرخ مصوب را بر اساس زمان، فاصله مقصد از مدرسه و تعداد 
دانش آموزان محاســبه می کرد در دسترس اولیا قرار نمی گرفت. 
برخــی از پیمانکاران نــرخ آژانس های اینترنتــی را از اولیا طلب 
می کردنــد. به گفته یکی از مادران هزینه رفت و برگشــت هر روز 
صد هزار تومان اعلام و گفته شده بود که این نرخ مصوبه شورای 
شــهر تهران اســت. موضوعی که از سوی مســئولان شهری رد 
می شــود. به گفته آنها نرخ مصوب شورا در طولانی ترین مسیرها 
نیز از این رقم پایین تر اســت و سامانه ای برای محاسبه نرخ کرایه 

ســرویس مدارس وجود دارد که مدارس باید در اختیار اولیا قرار 
دهند. مهدی اســماعیل بگی، مدیرعامل ســازمان تاکسیرانی، در 
این رابطه می گوید که بر اســاس هماهنگی هایی که با آموزش و 
پرورش درخصوص نحوه فعالیت ســرویس مدارس و نرخ کرایه 
داشتیم، در این زمینه به تفاهم رسیدیم و مقرر شد کرایه سرویس 
مدارس بر مبنای نرخ ۱۴۰۰ محاســبه شــود. او ادامه می دهد که 
۲۰۰ پیمانکار در حوزه ســروس مدارس ســاماندهی شدند اما به 
دلیل مدت کمی که به پایان ســال تحصیلی باقی مانده و ممکن 
است این کرایه ها که بر مبنای سال ۱۴۰۰ تعیین شده برای رانندگان 
به صرفه نباشــد و همچنین فرسودگی ناوگان چه در حوزه تاکسی 
و چه ســرویس مدرسه که قطعا مشــکلات ایمنی ایجاد می کند، 
تلاش کردیم تنها از خودروهایی اســتفاده کنیــم که معاینه فنی 
داشته باشند و همین موضوع هم دست ما را بست. اما از آنجایی 
که ایمنی دانش آموزان و مردم خط قرمز ماست، بر داشتن معاینه 
فنی تأکید کردیم. به گفته اسماعیل بگی بیش از ۱۰ هزار سرویس 

مدرسه برای خدمت رسانی به دانش آموزان فعالیت می کنند.
صــادق ســتاری فرد، معــاون تربیت بدنی و ســلامت وزارت 
آموزش وپرورش هم مهم ترین مســئله در حوزه حضوری شــدن 
را ســرویس دهی برای تــردد دانش آموزان می دانــد و می گوید: 
با همکاری و ضمن پیگیری از طریق شــهرداری و وزارت کشــور، 
ظرف یکی دو روز آینده موضوع ســرویس تردد مرتفع می شود و 
نسبت به تســهیل تردد همکاری لازم را خواهیم داشت. مرتضی 
ضامنی، مدیرعامل اتحادیه تاکســیرانی های شــهری کشــور نیز 
گفته اســت که نرخ های ســرویس مــدارس بر اســاس مصوبه 
شــورای شهر هر شــهر مشخص می شــود. برخی مدارس اما به 

جای معرفی پیمانکاران مشخص شــده، شــرکت هایی را معرفی 
می کنند که نرخ های نامتعارف گرفته و شکایت والدین نیز از همین 
نرخ هاســت نه نرخ های مصوب شوراهای شــهر. او درخصوص 
پیگیری تخلفات هم توضیح می دهد: اگر تخلف در نرخ کرایه در 
حوزه ناوگان رســمی است که توسط شهرداری تأمین شده است، 
والدین در شــهرداری شــهر مربوطه گزارش تخلف را ثبت کنند و 
مســئله در کمیته های انضباطی بررسی می شود، اما مدارسی که 
از سرویس های غیررسمی استفاده می کنند، آموزش و پرورش باید 
پاسخ گو باشد. به گفته ضامنی به دلیل دو سال تعطیلی سرویس 
مدارس کمبود سرویس طبیعی است اما تلاش می شود بر اساس 
نیاز دانش آموزان ناوگان از تاکســی های رسمی و آژانس ها تأمین 
شود. او اضافه می کند: امسال با توجه به اعلام بازگشایی مدارس 
با دو حوزه ســرویس مدارس رسمی و غیررسمی مواجه هستیم. 
درخصوص ســرویس مدارس رسمی، تمامی مدارس و آموزش و 
پرورش های شــهرها می توانند نیاز خود را بر بستر سامانه سپند یا 
مراجعه فیزیکی به شــهرداری و سازمان تاکسیرانی شهر مربوطه 
اعلام کنند و آنها ناوگان مورد نیاز را پس از بررسی به تعداد مورد 
نیاز و با نرخ مصوب شورای اسلامی هر شهر در اختیار والدین قرار 
می دهند. به گفته او برخی از مدارس متأســفانه فرایند ســرویس 
مدارس غیررســمی را برای این چند وقت در دستور کار خود قرار 
دادند و قاعدتا سازمان تاکسیرانی در این زمینه نمی تواند پاسخ گو 
باشــد. مدیر عامل اتحادیه تاکسیرانی کشور تأکید می کند: در حوزه 
ســرویس مدرســه رســمی، زمانی که آموزش و پرورش نیاز هر 
مدرســه ای را به شهرداری اعلام کند، درخصوص راننده سرویس 
استعلام شده و قیمت بر اساس نرخ مصوب شده از سوی شورای 

شــهر در اختیار مدارس قرار می گیرد. هر ســرویس غیررسمی را 
که در این چارچوب نباشــد، آموزش و پرورش باید پاسخ گو باشد. 
ضامنــی یادآوری می کند: امســال بــه دلیل شــیوع کرونا و عدم 
بازگشایی مدارس، قیمت ها در سامانه سپند بارگذاری نشد، اما در 
شهرداری هر شهری، نرخ مصوب در درگاه اینترنتی آن شهر وجود 
دارد و می توانند از جزئیات آن آگاه شوند. با وجود اینکه مسئولان 
آموزش و پرورش و مدیران شــهری ایــن اطمینان را می دهند که 
نیاز دانش آموزان به سرویس مدارس را برطرف می کنند اما برخی 
والدین می گویند پیمانکاران منتظر آن هســتند که مطمئن شــوند 
حضوری شــدن مدارس دســت کم تا پایان اردیبهشت ادامه دارد. 
به گفته یکی از پیمانکاران مدرســه ای در مرکز تهران هنوز والدین 
اطمینان ندارند که حضور اجباری موقتی نیست و با موج دیگری 
از کرونــا دوبــاره آموزش ها مجازی نمی شــود. او ادامه می دهد: 
هنــوز خودروهای ما به طور کامل پر نشــده و هر خودرو به یک یا 
دو دانش آمــوز خدمات دهی می کند. اما رقم ها بســیار پایین تر از 
آنچه است که از سوی برخی والدین مطرح می شود. به طور مثال 
برای تردد از خیابان وصال تا هفت تیر رفت و برگشت ماهانه برای 
سرویســی که چهار دانش آموز را جابه جا می کند ۷۵۰ هزار تومان 
کرایه پیش بینی شده اســت. آموزش حضوری اجباری و ناگهانی 
این روزها بسیاری از خانواده ها را گرفتار کرده است. برخی مدارس 
در توافقــی پنهانی بــا والدین هنوز آموزش هــای مجازی خود را 
ادامه می دهند و برخی نیز زیر بار مسئولیت هایی مانند جابه جایی 
دانش آموزان نمی روند و پیمانکاران غیررسمی هم نرخ های خود 
را می گیرند. هرچند گفته می شــود با نرخ های نامتعارف برخورد 

می شود، اما در برخی مدارس جایگزینی هم وجود ندارد.

وزیر بهداشت گفته دارو نباید گران شود!
حبیب احســنی پور گفته اســت: افزایش قیمت دارو اتفاق افتــاده و این موضوع را 

نمی توان کتمان کرد. حال، وزیر بهداشت گفته است قیمت دارو نباید گران شود.
کارشناســان علم اقتصاد همواره بر این موضوع تأکید دارند که نمی توان گرانی را با 
قیمت های دســتوری متوقف کرد. اما متأسفانه کسانی که در رأس مدیریت دستگاه های 

اجرائی هستند، چنین توصیه هایی را برنمی تابند و همچنان اصرار به دستوردادن دارند.
در این بین، افزایش قیمت برخی کالاها شاید چندان به چشم نیاید و تا حدودی قابل 
تحمل باشــد، ولی کالای استراتژیک «دارو» را باید مســتثنا کرد؛ زیرا اغلب مردم هر روز 
برای تهیه دارو راهی داروخانه ها می شوند و هر دفعه که با افزایش قیمت دارو مواجه 
می شوند، یکباره سیستم عصبی آنها به هم می ریزد و شاید همین موضوع در روند درمان 

بیماری نیز اختلال ایجاد کند.
بررسی های میدانی از ســطح داروخانه های کشور نشان می دهد قیمت اغلب اقلام 
دارویی در یک ســال اخیر افزایش یافته و این گرانی دارو، شــامل داروهای معمولی و... 
می شــود. به طوری که یک شیشه شــربت دیفن هیدرامین از چهار هزار تومان به ۱۰ هزار 

تومان رسیده و قیمت یک ورق قرص سرماخوردگی از دو هزار تومان به شش هزار تومان 
افزایش یافته اســت. همین روند برای سایر اقلام دارویی نیز کم و بیش اتفاق افتاده و این 
در حالی اســت که هنوز تکلیف ارز ترجیحی یا همــان ارز چهارهزارو ۲۰۰ تومانی دارو 
مشــخص نیست. وزیر بهداشت در حالی عنوان کرده «دارو نباید گران شود» که مسئول 
قیمت گذاری دارو در کشــور، ســازمان غذا و دارو است؛ بنابراین وقتی چنین نقل قولی از 
وزیر مطرح می شود، باید نوک پیکان انتقاد را به سمت سازمان غذا و دارو بُرد که رئیس 

آن را وزیر بهداشت منصوب کرده است.
در همیــن حال، بهرام دارایی، معاون وزیر و رئیس ســازمان غذا و دارو، ضمن قبول 
افزایش قیمت دارو، گفته اســت کــه این افزایش قیمت همواره کمتــر از نرخ تورم در 

کشور بوده است.
رئیس ســازمان غذا و دارو با گلایه از به کاربردن واژه «گرانی» برای دارو، گفته اســت 
که مطرح کردن بحث گرانی، معنی درســتی بــرای افزایش قیمت داروها ندارد؛ زیرا هر 
ســال همه کالاها، حقوق و دستمزد و... در کشــور افزایش قیمت دارند که این افزایش 

همیشه در حوزه سلامت کمتر از تورم کشور بوده است. دارایی با بیان اینکه سال گذشته 
تورم حوزه دارو ۳۰ درصد بوده، گفته افزایش قیمت دارو همیشــه از نرخ تورم در کشور 

کمتر بوده است.
رئیس ســازمان غذا و دارو با بیان اینکه داروها در کشــور یــک قیمت واحد دارند و 
در ســال جدید هیچ گونه اصلاح قیمتی برای دارو نداشــته ایم، گفته است سازمان غذا 
و دارو مســئول قیمت گذاری دارو در کشور اســت و این قیمت گذاری در کمیته ای ویژه 
با حضور نماینده ســازمان حمایت از مصرف کنندگان بررســی و درباره آن تصمیم گیری 
می شود. پس از تصویب قیمت در این کمیته، قیمت دارو از طریق سامانه الکترونیک به 
داروخانه های سراسر کشور اعلام می شود و داروخانه ها نیز موظف هستند فاکتور فروش 
دارو را به مردم ارائه بدهند. وقتی رئیس ســازمان غــذا و دارو به تورم ۳۰ درصدی بازار 
دارو اعتراف می کند، نمی توان گران شدن دارو را کتمان کرد. از سوی دیگر، وزیر بهداشت 
گفته اســت دارو نباید گران شــود و در این بین، تکلیف بیماران برای تهیه دارو با قیمت 
قبل از گرانی معلوم نیست. اصولا برخوردهای دستوری با گرانی، جواب نمی دهد و این 

موضوع شــامل دارو نیز می شود. حالا که شرکت های داروسازی کشور ناچار به افزایش 
قیمت محصولات خود هســتند، بهتر اســت وزیر بهداشت به جای دســتوردادن برای 
گران نشــدن دارو، تدبیر کند که چگونه می توان از بیماران برای تهیه داروی ارزان قیمت 

حمایت بیشتری کرد.
قطعا حل این مشکل هم خیلی آسان و آشکار است. بیمه های پایه در کشور از مردم 
حــق بیمه می گیرند تا در قبــال آن خدمات درمانی و دارویی را پوشــش بدهند. در این 
بین، ســازمان تأمین اجتماعی و سازمان بیمه ســلامت، به عنوان بزرگ ترین سازمان های 
بیمه گر، همواره در این مســیر کوتاهی کرده اند و بیمه شــدگان از نحوه پوشش بیمه ای 
داروهــا رضایت ندارند. در عین حال افزایش قیمت داروهای بدون نســخه نیز دردســر 
دیگری اســت که شاید به واسطه قیمت های اندک این قبیل داروها، چندان جدی تلقی 
نمی شود؛ در صورتی که برخی از اقلام دارویی بدون نسخه در دوران پاندمی کرونا، بعضا 
۱۰۰ تا ۲۰۰ درصد افزایش قیمت داشته اند. حالا مردم مانده اند که دُم خروس را باور کنند 

یا قسم حضرت عباس  را!

دوشنبه
۲۹ فروردین ۱۴۰۱

سال نوزدهم      شماره ۴۲۶۰

خـبـر 

کنکور برای ۸۵ درصد رشته های 
دانشگاهی حذف شده است

وزیــر علــوم، تحقیقــات و فنــاوری از حذف کنکــور برای 
۸۵ درصد رشته های دانشگاهی خبر داد. علی محمد زلفی گل 
در این باره گفت: برای ۸۵ درصد رشــته های دانشگاهی امکان 
حذف کنکور یا پذیرش دانشــجو با استفاده از سوابق تحصیلی 
وجود دارد. اکنون در برخی از رشته ها پذیرش بر اساس سوابق 
تحصیلــی صورت می گیــرد، اما با توجه به اینکــه تقاضا برای 

رشته های خاص زیاد است، کنکور حذف شدنی نیست.
وزیــر علــوم، تحقیقــات و فنــاوری با بیــان اینکــه اکنون 
شش هزارو ۵۰۰ شرکت دانش بنیان در کشور فعال است، گفت: 
در حال حاضر حدود یک و  نیم برابر این شــرکت ها، هســته های 
فنــاور در پارک علم و فناوری و مراکز رشــد هســتند و چنانچه 
بسترهای لازم برای این هسته ها فراهم شود، به مرور می توانند 

به شرکت دانش پایه و دانش بنیان تبدیل شوند.
زلفی گل اظهــار کرد: وزارت علوم، تحقیقــات و فناوری در 
ستاد، وظیفه سیاســت گذاری در علم و فناوری را دارد و اکنون 
بسترهای ســخت افزاری، نرم افزاری و مغزافزاری تحقق شعار 
سال در وزارت علوم فراهم شده است. در دانشگاه ها، مؤسسات 
پژوهشــی و پارک های علم و فناوری، بســترهای مناسب برای 
بهره گیــری از ظرفیت نخبــگان در فضای فیزیکی مناســب و 
همچنین زمینه حضور افراد صاحب ایده در مراکز رشــد وجود 
دارد. اعضای هیئت علمی و دانشــجویانی که در راستای تبدیل 
ایده به نوآوری، تولید و پدیده گام بردارند، به طور حتم مشمول 

سیستم ترغیبی و تشویقی می شوند.

حمایت از زنان آسیب دیده از خشونت 
در طرح نیکوکاری اسنپ

اسنپ از طرح جدید نیکوکاری  اسنپ کلاب با نام «حمایت از 
زنان آسیب دیده از خشونت» خبر داد. این طرح که با همکاری 
مؤسســه ارتقای کیفیــت زندگی زنان «آتنا» اجرائی می شــود، 
ششــمین طرح از طرح های نیکوکاری باشــگاه مشتریان اسنپ 
در راســتای مســئولیت اجتماعی این شرکت اســت. هدف از 
اجــرای این طرح اختصاص کمک هزینه بــرای حمایت از زنان 
آســیب دیده از خشونت و فرزندانشــان است که تحت حمایت 
مؤسســه غیرانتفاعی آتنا قرار دارند. زنان در معرض خشونت، 
ازدواج اجبــاری، کودک همســری و هر نوع اجبار و خشــونت 

فیزیکی جامعه  هدف این طرح هستند.
چتر حمایت خانه  امن آتنا 

آمار مربوط به خشــونت های خانگی اعمال شده علیه زنان 
و دختران در کشــور نشــانگر نیاز جدی به حمایت از این گروه 
اســت. اکنون اســنپ در جدیدترین طرح نیکوکاری خود قصد 
دارد در این راستا قدم بردارد و در تأمین هزینه های جاری خانه 
امن آتنا مشــارکت کند. مؤسســه «ارتقای کیفیت زندگی زنان 
آتنا» سال ۹۳ تأسیس شد و سال ۹۷ خانه امن «آتنا» به عنوان 
اولین خانه امن غیردولتی اســتان تهران شروع به کار کرد. این 
خانه علاوه بر اســکان زنان و فرزندان در معرض تهدیدشان با 
ارائه  مشاوره های درمانی و پیگیری های حقوقی، تلاش می کند 
از مورد آزار قرارگرفتن مجدد آنها جلوگیری کند و تا امن شــدن 
محیط خانه  همراهشــان باشد و از طریق آموزش مهارت هایی 
مانند آشپزی، خیاطی و شــیرینی پزی به توانمندسازی این زنان 

کمک کند. 
نحوه  مشارکت در طرح نیکوکاری اسنپ

کاربران اســنپ می توانند بــدون پرداخت هیــچ مبلغی و 
تنهــا با امتیازهای اســنپ کلاب خــود در این کار نیک ســهیم 
باشــند. اســنپ به ازای هر دو هزار امتیاز کاربران، مبلغ چهار 
هــزار تومان به خانه  امن آتنا کمــک می کند. همچنین کاربران 
می توانند در طرح های دیگر نیکوکاری اسنپ کلاب برای ساخت 
دندان پزشــکی ویژه افراد دارای معلولیت، کمک به اشــتغال 
مــادران کم برخوردار و درمان کودکان کم برخوردار بســتری در 

بیمارستان نیز مشارکت داشته باشند. 

خبـر ویـژه

با وجود آنکه بیشــتر بیمارســتان ها از بیماران بدحال کرونایی 
خالی شــده و اغلب بیماران با شــدت کم بیماری به بیمارستان و 
مراکز درمان مراجعــه می کنند، همچنــان کادر درمان به رعایت 

پروتکل ها تأکید جدی دارند؛ همچون ســیدعلی جمالیان، رئیس 
بیمارســتان شهید لواسانی که بر این باور است: نیازی نیست مردم 
وحشت داشته باشند، اما مراقبت های بهداشتی همچنان نیاز است 

و اگر طبق اخبار منتشرشده در کشورهای دیگر مبنی بر موج کرونای 
جدید جهشی رخ دهد، ممکن اســت ما شعله ورشدن موج را در 
این ماجرا داشــته باشــیم. در این باره حمید عمادی، رئیس بخش 
عفونی بیمارســتان امام خمینی هم پایان جشن کرونا را در بهترین 
حالــت که همه چیز خوب پیش رود آذر ماه می داند و می گوید اگر 
رعایت ها صورت نگیرد امکان اینکه موج کشــورهای دیگر برای ما 
خطر ایجاد کند وجود دارد. در ماه های گذشته هم که کم کم شاهد 
کاهش آمار کرونا و دورقمی شــدن تعــداد فوتی ها بودیم، برخی 
پایان کرونا را متصور شدند که دبیر انجمن متخصصان عفونی ایران 
همان زمان یعنی اسفند ۱۴۰۰ اعلام کرده بود امیکرون پایان کرونا 
نیست و به احتمال زیاد شاهد سویه های جدیدی خواهیم بود، اما 
به نظر می رســد در ســویه های جدید ویروس کرونا نیاز به اعمال 
محدودیت های شدید نخواهیم داشت. البته این اظهارات در حالی 
است که یک ماه بعد از آن در ایام نوروز افراد بسیاری به تلافی این 
مدت شیوع کرونا که تفریح خاصی نداشتند، سفر کردند و بنابراین 
احتمــال چرخش ویروس در جامعه وجــود دارد و همچنان باید 

رعایت پروتکل های بهداشتی را جدی گرفت.
مردم دیگر وحشت نکنند ولی رعایت ها الزامی است

سید علی جمالیان، رئیس بیمارستان شهید لواسانی، در رابطه 
با برخی اظهارات مبنی بر اینکه باید کم کم باید پایان کرونا در کشور 
را جشــن بگیریم، می گوید: توجه کنید که بســتری ها خیلی کمتر 
شده اما مراجعه های ســرپایی با علائم سرماخوردگی بسیار زیاد 
است که درصدی از آنها به دلیل عیددیدنی ها و رعایت نکردن های 
مردم در ایام نوروز است. اغلب سرماخوردگی هایی که الان وجود 
دارد امیکرون خفیف است که با نشانه های گلودرد، آبریزش بینی 
و. .. خود را نشــان می دهد. نیازی نیســت مردم وحشــت داشته 
باشند، اما مراقبت ها همچنان نیاز است. اگر طبق اخبار منتشرشده 
در کشــورهای دیگر مبنی بر موج کرونای جدید جهشی رخ دهد، 
ممکن اســت ما شعله ورشدن موج را در این ماجرا داشته باشیم. 
وی در رابطه با بازگشــایی مدارس ادامه می دهد: در حال حاضر 
اگر این کودکان علائمی هم داشــته باشند، در حد سرماخوردگی 
خواهد بود. توجه کنید کــه همچنان خطر برای همه وجود دارد 
اما برای کودکان بیشــتر؛ چون در معرض خطر هستند. بچه ها به 
مدرسه می روند و کمتر اصول بهداشتی را درک و رعایت می کنند، 
بنابراین افرادی که تا الان واکســن نزدند بهتر اســت هرچه زودتر 

برای تزریق اقدام کنند.
بهترین حالت برای جشن پایان کرونا آذر ماه است

حمید عمادیف رئیس بخش عفونی بیمارســتان امام خمینی، 
در مورد جشن پایان کرونا در کشور می گوید: اصلا این حرف درست 
نیســت، جشــن پایان کرونا در بهترین حالتش که خیلی همه چیز 
خوب پیش برود، در آذرماه بایــد اتفاق بیفتد. اگر یک مقدار کوتاه 
بیاییم ممکن اســت دوباره با جهش جدیدی روبه رو شویم. خدا را 
شکر الان کرونا کم شــده و نمی خواهیم مردم را بترسانیم و جای 
نگرانی نیست ولی نباید از شرایطی که داریم در واقع گول بخوریم. 
اگر رعایت صورت نگیرد امکان اینکه موج کشورهای دیگر برای ما 
خطــر ایجاد کند وجود دارد، ولی امیــدوارم در همه جای دنیا این 

موج ها تمام شود. توصیه ما این است که دانش آموزانی که واکسن 
نزدنــد، ایــن کار را انجام دهند. همچنان هم که به شــکل رایگان 
در دســترس اســت. در کل نباید بگذاریم مثل جنگ احد شود که 
مسلمان تصور کردند پیروز شدند ولی کفار در شرایط خاص به آنها 
حمله کردند و شکست خوردند. از مردم خواهش می کنم همچنان 

رعایت کنند تا همه با هم پایان کرونا را جشن بگیریم.
مدارس و دانشگاه ها باید باز می شدند ولی آمادگی بازگشایی 

نداشتند
علیجان تبرایی، رئیس انجمن ویروس شناســی ایران، با اشــاره 
به شــرایط شیوع کرونا در کشور می گوید: اگر قرار باشد جشن پایان 
کرونا بگیریم باید برای همه دنیا اتفاق بیفتد. ما یک تافته جدابافته 
نیســتیم. همچنین تجربه   این دو، سه ســال نشان می دهد پاندمی 
کرونا یک موضوع کاملا جهانی اســت. اگر همه کشورها دست به 
دســت هم دهند، می توان امیدوار بود به ســطح مناسبی از کنترل 
برســیم و در مورد بیماری های ویروسی نمی توان گفت به مرحله 
صفر برســیم، به هر حال ما موج های مختلفی داشتیم و الان هم 
در نقاط مختلف دنیا موج هایی را شاهدیم، حتی در کشور خودمان 
رنگ بندی نارنجی و زرد هم گاه دیده می شــود. پس جشــن گرفتن 
فعلا دور از واقعیت اســت. وی ادامه می دهــد: همچنین تجربه 
مباحثی که در چین دیده می شــود با توجه به اینکه واکسیناسیون 
وسیع داشته و جامعه خود را کامل ایزوله نگه داشته، یک وضعیت 
نگران کننده اســت؛ چون یک جامعه نگران را ایجاد کرده. در کنار 
این داســتان تجربه در هنگ کنگ را دیدیم که کاملا ویروس را مهار 
کرده بود ولی باز آمار مرگ و میر کرونای آن در ماه های گذشته زیاد 
شد. حتی گزارش ها در آمریکا هم نشان می دهد ویروس بر اساس 
طبیعــت خودش رفتار می کند و ما باید متناســب با رفتار ویروس 
رفتار کنیم. باید حتما اصول بهداشــتی مثل اســتفاده از ماسک را 
همچنان جدی بگیریم. طبق نظــرات در اپیدمیولوژی معمولا هر 
چهار، پنچ ماه یک بار، موج ایجاد می شــود که الان ما در میانه آن 
هســتیم. در حالی که می بینیم خیلی از مــردم رعایت نمی کنند و 
حتی مدیران ســطح کلان هم از این موضوع دســت کشیدند، اما 
امیــدوارم رعایت ها و مراقبت ها صورت گیرد تا دیگر آســیب پذیر 
نشــویم. این ویروس شــناس اضافه می کند: در بازگشایی مدارس 
و دانشــگاه ها، اشــتباهی وجود داشــت؛ البته به هــر حال ما هم 
معتقدیم باید روند آموزشی شکل دیگر می گرفت و همه کشورها 
به این سمت رفتند که شرایط آموزشی در سطوح مختلف را برای 
دانشجو و دانش آموز مهیا کنند، اما در دو سال گذشته می توانستیم 
شرایط را برای چنین روزی مهیا کنیم، اما متأسفانه آنچه می بینیم 
آمادگی مدارس و دانشــگاه در آن وجود نــدارد. نکته دیگر اینکه 
بعد از تعطیلات نوروز که همه جا شــلوغ بود، بازگشایی ها حرکتی 
عجولانه بــود؛ حداقل باید یک تا دو هفته شــرایط را به ســمتی 
می بردیــم که این جمعیت که در گردش بود یک جا ثابت شــود و 
بعد با رعایت چارچوب بازگشــایی ها صورت گیرد، اما این دو اتفاق 
نیفتاد. در واقع باید بازگشایی ها اتفاق می افتاد ولی تمهیدات لازم 
صورت نگرفت. الان هم شــدت بیماری در مراکز کاهش پیدا کرده 

اما همچنان باید احتیاط به خرج دهیم.

در انتظا ر اتمام اپیدمي

جشن پایان کرونا
یا همچنان احتیاط از ابتلا؟

نســترن فرخه: حدود سه سال از انتشــار اولین خبرهای شــیوع کرونا می گذرد؛ روزهایی که گاه با شوخی و خنده 
گذشــت و گاه با ترس و وحشــت ازدســت دادن عزیزان. اما حالا این ویروس چموش کم جان تر از قبل شــده و 
تخت های بیمارستانی که روزی مملو از بیماران با حال وخیم بود و حتی در مواردی کار به زمین خوابی بیماران در 
بیمارستان رســیده بود، اکنون کمتر بیماری نیاز به بستری پیدا می کند. کاهش آمار فوتی های کرونا و کم خطرشدن 
ویروس تا حدی پیش رفته که برخی اظهارات خبر از اتمام شــیوع کرونا و لزوم برگزاری جشن پایان این ویروس را 
می دهد. این در حالی است که سخنگوی سازمان جهانی بهداشت در اسفند ۱۴۰۰ و با اشاره به افزایش موارد ابتلا 
به کرونا در آخرین داده های هفتگی، گفت: پایان همه گیری کووید۱۹ بسیار دور است و ما قطعا در میانه همه گیری 
هستیم. همچنین علی رغم هشدارها نسبت به خطر ویروس برای کودکان که اغلب واکسیناسیون کرونا را هم انجام 
ندادند، مدارس و حتی دانشگاه ها باز شدند و بدون حتی کمترین پروتکلی فعالیت خود را از سر گرفتند که علیجان 
تبرایی، رئیس انجمن ویروس شناسی ایران به این موضوع اشاره می کند که در دو سال گذشته می توانستیم شرایط 
مدارس و دانشگاه را برای چنین روزی مهیا کنیم، اما متأسفانه آنچه الان می بینیم آمادگی مدارس و دانشگاه ها در 
آن وجود ندارد، ما موج های مختلفی داشــتیم و الان هم در نقاط مختلف دنیا موج هایی را شاهدیم، حتی در کشور 

خودمان رنگ بندی نارنجی و زرد هم گاه دیده می شود، پس جشن گرفتن فعلا دور از واقعیت است.

سرویس مدارس؛ معضل آموزش حضوری
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